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Cтор. 7
Будут новые технические
инспекторы НПГУ 

Cтр. 3

Нокаут авіаційної 
промисловості

В Криворожской городской орга-
низации Независимого проф-
союза горняков Украины решили
подготовить новых технических
инспекторов.  

�

Громадянам потрібен 
самозахист Cтор. 2

�

Голодування припинили.
Боротьбу – ні!

«Водіям, які голодували, нададуть час для
відпочинку відповідно до їхніх заяв про від-
пустку за свій рахунок, щоб вони змогли від-
новити сили після протесту, – розповів голова
КВПУ Михайло Волинець. – Також усім проф-

спілківцям дозволено жити в гуртожитку до рі-
шення суду. 

Домовилися і про визнання незалежної
профспілки адміністрацією Куренівського де-
по та надання усіх умов для роботи нашої

профорганізації. Крім того, обіцяно заміну по-
ловини  тролейбусів, на яких працюють члени
незалежної профспілки, новими у наступному
кварталі.  Незалежна профспілка та адмініст-
рація знайшли такий компроміс». 

Михайло Волинець висловив сподівання,
що усі домовленості будуть виконані. Але то
вже була завершальна стадія конфлікту. Пе-
редували ж їй такі події.  

3 лютого зранку голова ППО ВПЗУ  Куре-
нівського тролейбусного депо КП «Київпас -
транс»  Андрій Самко і профспілкові активі-
стки Тетяна Олійник  та Наталія Пристинська

оголосили голодування. Згодом до них долу-
чився їхній колега Андрій Троян. У такий спо-
сіб тролейбусники протестували проти неза-
конного звільнення та тиску на незалежну
профспілку. До речі, у кімнаті гуртожитку, де
живе Наталія Пристинська, змінили замки.
Відтак протестувальниця не змогла взяти свої
особисті речі.

Цікаво й те, що у прес-службі КП «Київ-
пас трансу» заперечили факт голодування
тролейбусників.

ІСЛЯ тривалого протистояння лідери Конфедерації вільних проф-
спілок України та Вільної профспілки залізничників України разом із
тролейбусниками, які упродовж кількох днів голодували, сіли за стіл

переговорів із представниками адміністрації Куренівського депо, КП
«Київпастранс» та Департаменту транспортної інфраструктури КМДА.
Сторони домовилися, що відбудеться поновлення звільнених працівни-
ків через суд, адміністрація погодиться на процедуру «мирової».

П
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ОЗГЛЯД адміністративної
справи №826/16780/16
за позовом Конфедерації

вільних профспілок Укра-
їни до Кабінету міністрів 
щодо оскарження Постанови
№461 перенесено на 15 бе-
резня. Таке рішення прийняв
Окружний адміністративний
суд м. Києва. Причина – ба-
нальна до неможливості: сто-
рона відповідача не встигла
ознайомитися з усіма матеріа-
лами справи.

Варто зазначити, що дата розгляду
переноситься вже вдруге, причому, 
за словами голови КВПУ Михайла Во-
линця, без вагомих на те причин. «Це
елементарне затягування процесу», – за-
значив він.

На судове засідання із Дніпровського
металургійного комбінату (м. Кам’янське)
прибули з півсотні тих, кого безпосеред-
ньо стосується сумнозвісна постанова.
Адже у зв’язку з коригуванням Списків
№1 і №2 вони тепер втрачають право на

пільговий вихід на пенсію. Про це розпо-
вів голова тамтешньої первинної проф-
спілкової організації «Металістів» 
Микола Колючий. «Складається вражен-
ня, що столичні посадовці живуть зовсім
в іншому світі, ніж прості трударі», – на-
голосив він.

Саме засідання, хоч і розпочалося із
годинним запізненням, тривало десь хви-
лин із десять. Наприкінці стався взагалі

нечуваний епізод. Юрист КВПУ Гліб Ко-
лесов представникам сторони відповіда-
ча чемно сказав: «До зустрічі на наступ-
ному судовому засіданні». У відповідь 
почув нецензурну лайку – від посадовця
Міністерства соціальної політики 
Сергія Рябоконя, заступника директора
департаменту заробітної плати та умов
праці. Нічого не скажеш – соціальний діа-
лог у дії!

Судовий процес затягується
Р

«У ніч на 22 грудня на ринок, що по-
близу КПІ, прибуло десь із 150 праців-
ників «Київблагоустрою», стали навпро-
ти торгових рядів, зробивши коридор
для нападників у камуфляжах із пали-
цями, ножами, пістолетами. У цей же
час два грейдери рушили на підприєм-

ців», – розповіла Валентина Коробка.
За її словами, поліція, замість того щоб
припинити беззаконня, приєдналася до
нападників.

А вже наступного дня із самого ран-
ку за допомогою бульдозерів було зне-
сено кіоски на Харківському будівельно-

му ринку, що на вулиці Ревуцького. Як
стверджували очевидці, кількох людей в
масках вдалося затримати, згодом вони
виявилися працівниками поліції. Після
нападу замість кіосків із товарами зали-
шилися купи металу, розбитого скла та
перемішаних із землею речей, продуктів
харчування та іншого.

Учасники прес-конференції наголо-
шували на тому, що громадянам потріб-
но об’єднуватися, організовувати само-
захист задля відстоювання своїх прав.
«Тому що поліція не може і не хоче за-
хищати народ», – підсумувала проф-
спілкова лідерка.

Долучилися 
і профспілківці

ЛЯ вирішення нагальних питань, що вини-
кають у регіональних філіях ПАТ «Укрзаліз-
ниця», створено робочу групу. Очолив 

її в.о. директора із стратегічного розвитку та ін-
вестиційної політики ПАТ «Укрзалізниця» 
А. Буковський. 

До складу включено також представників Вільної профспіл-
ки залізничників України та Конфедерації вільних профспілок
України. 

Зокрема до робочої групи запропоновано увійти голові ВПЗУ
В. Козельському, його заступникам В.Вільчинському та О. Не-
чипоренку, членам Ради голів ВПЗУ Я. Бєлінському, П. Єфимо-
вичу і В. Соснівському, очільнику Вільної профспілки Південної
залізниці С.Лашку та його заступнику С.Москальцю, а також за-
ступнику голови Конфедерації вільних профспілок України, го-
лові Київського об’єднання КВПУ П. Тулею.

Нынче с началом рассмотрения в
суде уголовного дела по иску одной из
первичных организаций к работе при-
влекается еще один юрист, имеющий
соответствующую лицензию. 

Это важно, поскольку подавляющее
большинство юристов в Кривом Роге не

имеют лицензий на рассмотрение уго-
ловных дел.

«Юридическая служба должна раз-
виваться, ведь это – наша правовая за-
щита, – убежден председатель город-
ской организации НПГУ Юрий Самой -
лов. – Необходимо ее всячески поддер-

живать, в том числе и материально –
это я сказал всем председателям пер-
вичек. 

Кроме того (и это я считаю очень
важным) один представитель юридиче-
ской компании «Твій правовий захист»
каждую среду будет дежурить в офисе
ППО НПГУ ПАО «ААМКР» на улице Сте-
пана Тильги, 7 (бывшей Революцион-
ной). И члены нашего профсоюза смо-
гут обращаться к нему по любым юри-
дическим вопросам, даже бытовым, и
получить квалифицированную консуль-
тацию или помощь».

Ник БОРОДИН

Юрслужба должна развиваться

�

Громадянам потрібен самозахист

ПРОШЛОМ году юрист Криворожской городской органи-
зации Независимого профсоюза горняков Украины ак-
тивно отстаивал права и законные интересы членов

профсоюза. Сейчас в юридической службе городской орга-
низации НПГУ уже два человека, поскольку возросла нагруз-
ка в связи с увеличением количества дел, рассматриваемых
в судах.

В

АЦІОНАЛЬНА поліція належним чином не реагує на про-
вокативні дії працівників комунального підприємства
«Київблагоустрій», а навпаки – створює всі умови для роз-

гортання конфліктної ситуації. Про це на прес-конференції
«Столична поліція на службі бандитів. Підприємці Києва на
межі бунту» повідомила голова Вільної профспілки підприєм-
ців України Валентина Коробка.

Н

Шахтарі 
Червонограда – 
українським воїнам

НІЧ ІЗ ЧЕТВЕРГА НА П’ЯТНИЦЮ із Червоно-
града Львівської області в зону проведен-
ня АТО вирушило два буси, які доставлять

нашим воякам найнеобхідніше. Нечисленну 
делегацію із чотирьох осіб очолює голова ре-
гіональної організації Незалежної профспілки
гірників України м. Червонограда Віталій
Оніжук.

«Веземо хлопцям те, що найбільше потребують, – розповів
він. – Попередньо зв’язалися із військовиками, які 
перебувають на передових рубежах лінії розмежування, з’ясу-
вали, що саме слід привезти. Найперше, що почули, – дрова.
Воно й зрозуміло: вдарили сильні морози, воякам треба яко-
гось зігріватися, щоб не мерзнути у бліндажах. Тож за 
виконання цього замовлення узялися одразу. Веземо також во-
ду, харчі, а ще – комплекти теплого одягу. Гадаю, там усе 
згодиться». 

У

Ігор НАСАЛИК,   
міністр 
енергетики 
та вугільної 
промисловості:
«Переміщення вугілля із
зони АТО – це не купівля-
продаж, яка здійснюєть-
ся із цих територій. Як
правило, зараз усі тепло-
ві генерації є приватними. У державній власно-
сті залишилася тільки група «Центренерго». Мі-
ністерство не має впливу на господарську ді-
яльність генеруючих компаній. Переміщення
товарів регламентується нормативно-правови-
ми документами, затвердженими ще з 2014 ро-
ку. Антрацитове вугілля, що постачається із зо-
ни АТО, видобувається з надр, які належать на-
роду України, на українських шахтах, заре-
єстрованих на українській території. Його добу-
вають близько 50 тисяч шахтарів, що працюють
на тимчасово окупованих територіях Донбасу,
і отримують заробітну плату на картки «Ощад-
банку». Минулого року вони сплатили податків
1,9 млрд грн. до бюджету України. Блокада пе-
реміщення антрацитового вугілля із зони АТО
повинна вирішуватися не законом сили, а си-
лою закону. Верховна Рада України має взяти
на себе відповідальність за рішення щодо бло-
кади поставок вугілля з окупованої території на
Донбасі. Якщо держава прийме політичне рі-
шення щодо блокади Донбасу, то Міністерство
готове його виконувати. Звичайно, це буде
стресова ситуація, але це не стане катастро-
фою для ОЕС України». 

� ЦИТАТА

Д
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Профспілківців зі Сміли підтри-
мує й керівництво лікувальної уста-
нови. Обґрунтовують свою пропози-
цію черкащани тим, що Спеціалізова-
на медико-санітарна частина №14
МОЗ України м. Сміли розташована
у сучасній типовій будівлі та уком-

плектована високопрофесійними фа-
хівцями медичної галузі. 

Включення її до мережі госпі-
тального округу, що має бути сфор-
мований у місті Черкаси, підвищить
якість надання медичної допомоги
не тільки мешканцям міста Сміла,

але й навколишніх населених пунк-
тів та районів області. 

Первинний осередок «Вільна
профспілка медиків Долинщини»
Івано-Франківської області пропонує
створити госпітальний округ на базі
Долинської центральної районної лі-
карні із долученням до нього Ви-
годської міської, Рожнятівської цент-
ральної районної, Брошнівської місь-
кої, Перегінської районної, Боле-
хівської центральної міської ліка-
рень, Долинських протитуберкульоз-
ного диспансеру й дитячої міської лі-
карні та поліклініки. 

Необхідність і доцільність ство-

рення такого госпітального округу
викликана розташуванням населе-
них пунктів у гірській місцевості, не-
задовільним станом доріг та браком
спеціалізованого медичного авто-
транспорту. 

Необґрунтоване ж скорочення
ліжкового фонду вказаних вище ме-
дичних закладів у Черкаській та Іва-
но-Франківській областях, вважають
профспілківці, призведе до збіль-
шення смертності та захворюваності
серед населення, бо позбавить мож-
ливості отримати вчасну й якісну ме-
дичну допомогу та стане порушен-
ням Конституції України, якою  гро-

мадянам України гарантоване право
на життя, охорону здоров’я і медичну
допомогу Зокрема, її статтями 3, 27
та 49.

Вільна профспілка медичних
працівників України, керуючись 
ст. 21 і 22 Закону України «Про про-
фесійні спілки, їх права та гарантії ді-
яльності», надіслала звернення до
глави уряду Володимира Гройсмана
і в.о. міністра охорони здоров’я Уля-
ни Супрун з проханням підтримати
ініціативу медиків Сміли й Долини та
врахувати їхні пропозиції при ство-
ренні госпітальних округів на Черка-
щині й Івано-Франківщині. 

КРИВОРОЖСКОЙ го-
родской организации
Независимого проф-

союза горняков Украины
решили подготовить новых
технических инспекторов.
Их обучение и сдача экза-
менов пройдет в Криво-
рожском экспертно-техни-
ческом центре.

Как известно, сейчас вопросами
условий труда и производственной
безопасности вместо трех институ-
ций занимается одна – Государствен-
ная служба Украины по вопросам
труда. Она взяла на себя функции
Госгорпромнадзора, Госинспекции по
вопросам труда и отделов гигиены
труда санэпидемслужб.

«Мы начали подготовку к обуче-
нию членов НПГУ, которые выразили
желание заниматься охраной труда, –
говорит председатель городской ор-
ганизации НПГУ Юрий Самойлов. –
Городская организация НПГУ напра-
вит по одному-два человека от перви-
чек на обучение в Криворожский экс-
пертно-технический центр, чтобы по
окончании они получили удостовере-
ния технических инспекторов. Обуче-
ние одного человека обойдется при-
мерно 400 грн.

У нас уже есть опыт сотрудниче-
ства с Госгорпромнадзором по обуче-
нию технических инспекторов. Прав-

да, не совсем оптимистичный. Не-
сколько лет назад на обучение запи-
салось 15 человек, до экзаменов до-
шло пять, а остался работать проф-
союзным техническим инспектором
один – Сергей Барабашук (на сним-
ке). Кстати, мне удостоверение тех-
нического инспектора однажды по-
могло попасть даже на химическое
предприятие в Каменском (бывший
Днепродзержинск). Так что документ
имеет немалый вес. Поэтому на этот
раз отбор кандидатов на обучение
проведем тщательнее, чтобы не 
зря расходовались профсоюзные
деньги».

Недавно принятое Советом пред-
седателей НПГУ Кривого Рога реше-

ние считает важным и технический
инспектор НПГУ горнометаллургиче-
ского комплекса Украины Виктор
Онучка.

«Хочу подчеркнуть, что техниче-
ский инспектор профсоюза имеет
право принимать экзамены у рабочих,
– говорит Виктор Онучка. – И выстав-
лять за дверь любого начальника без
удостоверения, который хочет «по-
участвовать» в экзаменационной ко-
миссии. В ее состав могут входить
только люди (представители проф-
союза или администрации предприя-
тия), прошедшие специальное обуче-
ние, сдавшие экзамены и получившие
соответствующее удостоверение».

Олег ПАВЛОВ

КРАЇНСЬКИЙ ринок
праці поступово від-
новлюється. З січня

по грудень 2016 р. кіль-
кість вакансій зросла на
46% Така висока актив-
ність з боку роботодавців
спостерігалася вперше за
останні кілька років, пові-
домляє сайт компанії He-
adHunter Україна. 

«Більшість компаній змогли по-
долати кризові тенденції та від-
значили стабільну роботу або зро-
стання бізнесу в 2016 р. 92% ком-
паній набирали персонал. Понад
чверть змогли дозволити собі роз-
ширення штату в усіх напрямах, а
це удвічі більше, ніж у 2015-му», –
йдеться у звіті компанії.

Зазначається, що найактивні-
ше українські роботодавці най-
мають менеджерів з продажу. На кі-
нець року для них було доступно
майже 7 тис. вакансій на work.ua.
На другому місці, за даними порта-
лу, з показником 5,8 тис. вакансій –
продавці-консультанти. 

Замикають трійку лідерів водії,
для яких передбачено 2,8 тис. ро-
бочих місць. Активно запрошують і
представників інших спеціально-
стей. Майже в 2,5 раза виросла

кількість вакансій у сфері «Робочі
спеціальності/Персонал для дому»,
і тільки в 1,8 раза сфера логістики,
яка посідає друге місце. Замикає
трійку лідерів професійна сфера
охорони і безпеки.

На різке зростання інтересу до
рядових професій впливає кілька
чинників, вважають експерти. Пер-
ший – непрестижність робітничих
спеціальностей змушує українців
переорієнтуватися на офісні вакан-
сії, що призводить до браку рядо-
вих виконавців. Друга – проблеми в
розвитку системи профтехосвіти
спричинили те, що в останні роки
невелика кількість молоді захотіла і
змогла отримати робітничі 
професії.

Повідомляється, що найпрості-
ше знайти роботу в Києві, Дніпрі,
Харкові, Одесі та Львові. Дві трети-
ни роботодавців підвищували зар-
плати своїм співробітникам протя-
гом 2016 р. 

У половині випадків розмір
надбавки становив 10-15%. Кіль-
кість компаній, які підвищили зар-
плати всім без винятку працівни-
кам, зросла і склала 38% загальної
кількості опитаних. Але індексува-
ти заробітну плату на зростання
курсу погоджувалися лише одиниці
– не більше ніж у 5% компаній.

Средняя зарплата работника вы-
росла на 780–800 грн в аграрных ре-
гионах с дешевой рабсилой и на
1300–1400 грн в промышленных, где
заработки традиционно выше. Особ-
няком стоит столица с двукратным
приростом заработков против зар-
плат в других высокооплачиваемых
областях – Донецкой и Одесской. То

есть в Киеве средний работник 
получил в декабре «грязными» 
11 094 грн, или на 2608 грн больше,
чем в декабре 2015 г. (было 8486
грн). Впрочем, эксперты рынка труда
не совсем согласны с выводами Гос-
стата: по исследованиям компании
«HeadHunter Украина», средняя зар-
плата в столице в 2016-м составила

9000 грн/мес «грязными». Также в
компании уточнили, что зарплаты по-
вышали всего две трети работодате-
лей, как правило, на 10-15%, но не
всем, а только одному из 5-6 сотруд-
ников. По профессиям, как и в преж-
ние годы, далеко впереди «летят»
авиаторы: им платят свыше 27 000 грн,
причем за год заработки выросли на
26%. А меньше всех доходы у поч-
тальонов – всего 3428 грн, хотя в
процентах имеют прирост почти на
40% к их зарплатам в декабре 2015
года, или на 980 грн.

Президент Украинского аналити-
ческого центра Александр Охримен-
ко говорит, что заработки увеличи-
лись из-за выбеливания зарплат:
«Вывод зарплат из тени дал около
11% прироста из 18,6%, которые

рассчитала статистика. Остальные
7,6% - прежде всего за счет сокра-
щений работников, ведь фонд зар-
платы остался прежним, а сотрудни-
ков стало меньше. Но больше им
платить не стали, сэкономив деньги,
прежде всего в госсекторе, науке.
Действительно выросли зарплаты у
военных и в агросекторе, куда сей-
час идут инвесторы». Эксперт про-
гнозирует повышение официальных
зарплат за год на 15% за счет выво-
да их из тени, инфляции и роста соц-
стандартов. То есть примерно на
700–750 грн, или до 5900–6000 грн в
среднем по году.

Он подсчитал, что средняя зар-
плата за 12 месяцев 2016 г. намного
меньше декабрьской – не 6500, а
5187 грн. Хотя рост в 1300 грн про-

тив средней зарплаты за 2015 год
сохранился. «В декабре 2016 года по
максимуму были выплачены задол-
женности, прежде всего бюджетни-
кам, для чего Нацбанк сделал эмис-
сию в 36 миллиарда гривен, это поч-
ти 5% доходов бюджета, – говорит
Александр Охрименко. – Также вы-
плачены квартальные и годовые пре-
мии в частных структурах. Поэтому
декабрьская зарплата оказалась вы-
ше ноябрьской почти на 1000 гривен.
В январе увидим откат к прежним
цифрам». 

Всего, по данным Госстата, дол-
ги по зарплате уменьшились за год
на 11% и составляли на 1 января по
всей стране 1,79 млрд грн. Из них
672 млн грн, или 38%, – безнадеж-
ные долги предприятий-банкротов.

Пропонують включити до госпітальних округів
О ГОЛОВИ ВІЛЬНОЇ профспілки медичних працівни-
ків України Олега Панасенка звернулися первинні
осередки Державного закладу «Спеціалізована ме-

дико-санітарна частина №14» МОЗ України м. Сміла Чер-
каської області та «Вільна профспілка медиків Долинщи-
ни» Івано-Франківської області з пропозиціями про вклю-
чення їхніх лікувальних закладів до госпітальних округів,
що мають створюватися в рамках реформування галузі.

Д

Будут новые технические 
инспекторы НПГУ
В

У

�

Пропозиції 
від роботодавців 
зростають

Где и кому платят больше
О ПОДСЧЕТАМ Государственной службы статистики,
номинальные зарплаты штатных работников в про-
шлом году увеличились на 18,6%, а реальные, с уче-

том инфляции – на 11,6 %. То есть среднестатистический
украинец в декабре прошлого года заработал почти
6500 грн, или на 1200 грн больше, чем в декабре 
2015 г. Эксперты говорят, что на самом деле цифры вы-
росли меньше из-за методики расчета. Но в 2017-м обе-
щают повышение средних заработков в связи с повы-
шением минимальной зарплаты.

П
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Продовження. Початок на стор.1

Того ж дня підтримати профспіл-
ківців приїхав Михайло Волинець. Хо-
ча потрапити до голодувальників,
яких представники підприємства за-
вбачливо закрили у приміщенні, було
непросто. Проте голові КВПУ все ж
вдалося поспілкуватися з протесту-
вальниками.

«Ви тільки уявіть: водіїв зму-
шують виїжджати на рейси з «лисою»
гумою, – зазначив на своїй сторінці у
Facebook Михайло Волинець. –
Страшно подумати, що може статися,
коли у столиці така ожеледиця. Люди
створили незалежну профспілку, бо
хотіли працювати за нормативами і
щоб їхні права не порушували. Нато-
мість  їх почали звільняти з порушен-
нями законодавства. Тепер проф-
спілківці змушені голодувати.  До ре-
чі, їм для цього вже «виділили» спе-
ціальну кімнату, але умови у ній жах-
ливі: холодно, брудно і дме з вікон.
Протестувальники налаштовані ра-
дикально, проте оптимістично. А ми
тримаємо руку на пульсі!»

Також Михайло Волинець повідо-
мив, що на підтримку столичних тро-
лейбусників розпочато міжнародну
кампанію. В її рамках уже першого
дня близько 6 тисяч осіб підписали

листа до мера Києва Віталія Кличка
з вимогою негайно втрутитися в си-
туацію та покласти край порушенням
прав працівників.

Михайло Волинець переконаний,
що водіїв було звільнено виключно за
їхню профспілкову діяльність. Як ві-
домо, у своєму депо вони створили
осередок Вільної профспілки заліз-
ничників України, шо входить до
складу КВПУ. Профспілківці стали
оприлюднювали факти несправності
тролейбусів, неповної комплектації
нечесної оплати понаднормових змін
та інших неналежних умов праці.

Навіть формально водіїв-проф-
спілківців звільнили за нібито підроб-
лені листки непрацездатності. Але
неналежне оформлення лікарняного
листа не є виною працівника. За це
має нести відповідальність медпра-
цівник.

Керівник депо Руслан Карабчук
дотримується зовсім іншої думки. За
його словами, «звільнення було за-
конним і поновлення можливе після
відповідного вироку суду або за рі-
шенням генерального директора КП
«Київпастранс».

За кілька днів Михайло Волинець
разом із  заступником голови КВПУ
Петром Тулеєм знову прибули в депо.
Проте невідомі особи блокували їм

вхід. Відбулася штовханина. Проф-
спілкові лідери зажадали пояснень від
адміністрації, адже це є грубим пору-
шенням не тільки вітчизняного, а й
міжнародного законодавства. Усе ж

таки їм удалося потрапити до актової
зали підприємства разом із профспіл-
ківцями та активістами, які прийшли
їх підтримати. Завітали туди 
також кілька десятків працівників
«Київпастрансу», лояльних до адмі-
ністрації. Налаштовані вони були 
доволі агресивно та одразу ж заяви-
ли, що профспілка заважає їм працю-
вати.

«Ми вже все бачили: і тітушок, і
антимайдани. Адміністрація Куре-
нівського депо залучила водіїв, які ма-
ли відпочивати, «простимулювавши»
їх. А тим часом направила на лінію
тролейбуси з «лисою» гумою. Учас-
ники протесту якраз і відмовлялися це
робити, за що їх карають, зменшуючи
їм зарплату та виганяючи з роботи», –
зазначив Михайло Волинець.

Правду кажучи, адміністрація де-
по намагалася припинити протест,
проте не шляхом відновлення закон-
ності, а використовуючи нечесні ме-

тоди боротьби з голодувальниками. 
8 лютого вона викликала до протесту-
вальників «швидку», сподіваючись,
що вона їх госпіталізує. Але лікарі, по-
мірявши голодувальникам тиск, вста-
новили, що він у нормі, тож вони не
потребують медичної допомоги, а тим
більше госпіталізації. 

Зранку того ж дня стався ще один
інцидент. Журналісти телеканалу СТБ
приїхали зняти репортаж про ситуа-
цію в Куренівському депо. Після того
як телевізійники завершили роботу,
керівництво підприємства вдалося до
незрозумілих дій: не дозволяло їм за-
брати свої речі, штатив і камеру. Ли-
ше завдяки спільним зусиллям жур-
налістів і голодувальників свавілля бу-
ло припинено.

«Дякую всім, хто був з нами,  з го-
лодувальниками, хто вірив та допо-
магав! Разом ми – сила!» – написав
на своїй сторінці у Facebook Михайло
Волинець.

На жаль, пані Фоменко ухили-
лася від обговорення проблеми під-
вищення зарплат журналістам ви-
давництва, зосередившись лише
на питаннях «роздержавлення»
ЗМІ.

«Ми обговорили усі критичні
проблеми і перспективи майбут-
нього. Міністерство озвучило низку
пропозицій на підтримку друкова-
них видань вже після завершення
процесу реформування. Гадаю, тру-
довий колектив редакцій  розгляне
їх найближчим часом», – прокомен-
тував зустріч директор ДП «Націо-
нальне газетно-журнальне видав-
ництво»  Андрій Щекун. 

Головний редактор порталу
«Культура» Олександр Литвиненко
мав неоднозначне враження від по-
чутого: «Міністерство, м’яко кажу-
чи, не надто переймається подаль-
шою долею наших видань, які, за
своєю суттю, є некомерційними. У
деяких присутніх редакторів скла-
лася думка, що профільне відом-
ство намагається якнайшвидше по-
збутися відповідальності за цю пат-
ріотичну періодику».

Водночас головний редактор
газети «Культура і життя» Євген Бу-
кет готовий боротися за виживання
видання й після припинення «опі-
ки»: «Ми передбачаємо, що Міні-

стерство культури не надто нас
підтримуватиме, тому трудовий ко-
лектив редакції, який є також спів -
засновником газети «Культура і
життя», на загальних зборах ухва-
лив рішення стати суб’єктом госпо-
дарювання. Звісно, це – не простий
шлях. Доведеться багато вчитися,
модернізуватися, боротися за гран-
тові кошти, за читача на ринку, але
це дасть змогу газеті із майже сто-
літньою історією видаватися й на-
далі. Ми готові навіть після роздер-
жавлення висвітлювати діяльність
Міністерства культури на договір-
них умовах, зважаючи на традиції
«Культури і життя», що налічують
уже кілька десятиріч».

Перший заступник голови
НМПУ Олександр Тарасов наполя-
гає на тому, що Міністерство куль-
тури передусім має розібратися із
заборгованістю із заробітної плати
перед працівниками редакцій, а то-
ді вже вести мову про роздержав-
лення. «Мінкульт хоче вести мову
про роздержавлення й тільки побіч-
но торкнутися теми зарплат, – за-

значив він. – Ми ж наполягатимемо
на тому, що спершу слід вирішити
питання щодо зарплат, а потім вже
говорити про реформування. У мі-
ністерства як співзасновника, який
при заснуванні видань взяв на се-
бе «тягар» оплати праці, борг із
зарплати журналістам за 2016 рік –
1,3 млн грн, ще 2,5 млн грн не-
обхідно у 2017-му – для того, щоб
привести зарплати журналістів від-
повідно до кабмінівських постанов.
Крім того, профспілка пішла назу-
стріч міністерству й переглянула
колективний договір, погодившись
на більш збалансований фонд
оплати праці для  адміністративно-
технічних працівників. Це була ви-
мога Мінкульту: щоб було підписа-
но штатний розпис на 2017 рік зі
збільшеними окладами та новою
структурою ДП «Національне газет-
но-журнальне видавництво».  Але
досі ні перше, ні друге не затверд-
жені. У січні зарплату на підприєм-
стві виплачували без затверджено-
го штатного розпису. Це добре, що
адміністрація підприємства дотри-

мується вимог Кодексу законів про
працю. А міністерство? Схоже пи-
тання законності їх не турбує. Якщо
не буде затверджено штатний роз-
пис, є загроза, що у лютому праців-
ники залишаться без зарплатні. Хі-
ба що нам вдасться переконати ди-
ректора знов піти на ризик, пору-
шити субординацію, але дотрима-
тися закону. Я ще раз наголошую,
що зареєстрований колективний
трудовий спір (КТС) виник між тру-
довим колективом ДП «Національ-
не газетно-журнальне видавницт-
во» і Міністерством культури, а від-
повідно задовольнити вимоги пра-
цівників має саме міністерство.
Зробити це не складно, треба про-
сто спільно напрацювати проект
змін до закону про держбюджет. Від
міністра Євгена Нищука вимагаєть-
ся тільки одне – відстояти цей про-
ект на Кабміні».

Зазначимо, що, окрім питання
роздержавлення, з посадовцями мі-
ністерства нарешті вдалося узгоди-
ти дату засідання примирної комісії,
яка уповноважена вирішити КТС. 

Голодування припинили. Боротьбу – ні!

�

Про зарплату говорити уникають
МІНІСТЕРСТВІ культури відбулася зустріч між редак-

торами видань, що входять до складу ДП «Націо-
нальне газетно-журнальне видавництво» та їх спів -

засновниками  – представниками творчих спілок, проф-
спілки працівників культури і власне Мінкультом в особі
першого  заступника міністра Світлани Фоменко. До об-
говорень долучилися також голова Незалежної медіа-
профспілки України Ігор Чайка, голова Київської міської
організації НМПУ Юка Гаврилова та юрисконсульт проф-
спілки Олексій Ржанов.

У

У Палату громад парламенту Великої Британії вне-
сено проект постанови щодо занепокоєння ситуа-
цією у КП «Київпастранс». Повідомлення про це
опубліковане на сайті парламенту. Автором ви-
ступив Джон Крайєр – лідер парламентської
фракції, очолюваної лейбористом Джеремі Корбі-
ном. Сталося це завдяки підтримці мережі Ukraine
Solidarity Campaign. «Палата глибоко стурбована
зверненням працівників Куренівського тролей-
бусного депо муніципального підприємства «Київ-
пастранс» в Україні, де в даний час оголошено го-
лодування. Члени Вільної профспілки залізнични-
ків України шукали юридичне визнання і вислови-
ли стурбованість з приводу небезпечних транс-
портних засобів, у той час як у відповідь проф-

спілківці піддавалися залякуванню, їм було від-
мовлено у зарплатні, здійснювалось виселення з
наданого підприємством житла, було здійснено
фізичне насильство до жінки-працівниці. Ці фак-
ти мають бути повідомлені Державній службі
України з питань праці. Крім того, ця поведінка,
яка порушує Конвенцій МОП та вимоги Угоди про
асоціацію з ЄС, має бути засуджена. Київський
міський голова Віталій Кличко має втрутитися і
скасувати всі виселення членів профспілки з гур-
тожитку, забезпечити поновлення звільнених спів-
робітників, провести повне розслідування всіх ви-
падків залякування щодо членів профспілки і по-
чати переговори з профспілкою», – йдеться у про-
екті постанови парламенту Великої Британії.

�
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Допомогу надавати на місці виклику!

«Шановна пані міністр не реагу-
вала на вагомі аргументи керівників
«швидкої» про те, що дана реформа
призведе до винищення народу
України, оскільки на теперішній час
система екстреної швидкої допомоги
– це єдина доступна, дієва та без-
оплатна система медичної допомоги
(наскільки це можливо в умовах не-
достатнього фінансування)», – йдеть-
ся у зверненні. Далі йде перелік на-
явних у галузі проблем:

– відсутність лікарень з відділен-
нями невідкладних станів;

– повна розруха медичних закла-
дів (особливо в сільській місцевості);

– зношений санітарний транспорт;

– неукомплектованість бригад
швидкої медичної допомоги:

– вкрай важкі умови та особли-
вий характер праці.

Попри все це служба екстреної
медичної допомоги продовжує нада-
вати кваліфіковану медичну допомо-
гу на догоспітальному етапі.

«Пропозиція МОЗ щодо заміни
лікарів та фельдшерів на якихось не-
долугих парамедиків (префікс «пара»
— латиною означає «біля», «навко-
ло») не просто недоцільна, а навіть
злочинна», наголошується у звернен-
ні. – Без кваліфікованої медичної до-
помоги пацієнт в тяжкому стані під
наглядом парамедика по бездоріжжю

на відстань у десятки, а іноді близько
сотні кілометрів до лікарні просто не
доїде живим! Екстрену медичну до-
помогу хворим та постраждалим гро-
мадянам нашої бідної, змученої вій-
ною та корупцією країни необхідно
надавати на місці виклику та під час
транспортування!» 

Вказується, що в Україні зовсім
відсутня система невідкладної допо-
моги пацієнтам, стан яких не заг-
рожує життю, але потребує лікування
вдома чи в стаціонарі, нагляду за пе-
ребігом хвороби. «Якщо у великих мі-
стах пародія на невідкладну допомо-
гу ще якось існує, то в містечках, се-

лищах та селах її немає і цю функцію
покладено на швидку допомогу», –
звертають увагу автори звернення. –
Органам місцевої влади треба орга-
нізовувати первинну ланку медичної
допомоги майже з нуля».

Наводяться статистичні дані, згід-
но з якими величезний відсоток паці-
єнтів, котрі викликали швидку допо-
могу, відмовляється від запропонова-
ної госпіталізації. «І відмовляються не
тому, що не потребують госпіталізації.
Причина відмови – відсутність коштів
на лікування, хабарництво і корупція
в медичних закладах. В подальшому
така ситуація призводить до інвалід-
ності пацієнта, погіршення якості жит-
тя, хронічного перебігу хвороби.

При втіленні швидкої парамедич-
ної допомоги, запропонованої пані
Супрун, населення України зовсім
втратить будь-яку можливість отри-
мати кваліфіковану медичну допомо-
гу, яку надають лікарі та фельдшери
швидкої медичної допомоги», – під-
сумовується у зверненні.

ЕЗАЛЕЖНА профспілка працівників екстреної медич-
ної допомоги  Запорізької області оприлюднила
«Звернення до громадськості». У ньому зокрема по-

відомляється, що 31 січня відбулася закрита нарада 
в.о. міністра охорони здоров я Уляни Супрун з головними
лікарями служби швидкої медичної допомоги. У ході роз-
мови було повідомлено про остаточну реорганізацію
служби швидкої медичної допомоги.

Н

За інформацією голови
об'єднання вільних профспі-
лок м.Шостки «Громадський
контроль» Ростислава Дуплі-
на, Світлана Стенько неодно-
разово накладала дисциплі-
нарні стягнення на членів не-
залежної профспілки з грубим
порушенням чинного законо-
давства. Суди, до яких звер-
нулися потерпілі, визнали дії
в.о. директора незаконними, а
Діагностичний центр через це
зазнав фінансових збитків, бо
змушений був сплатити судові
витрати та моральні компен-
сації.

У січні 2017 р. в.о. керівни-
ка Центру звільнила ще двох
членів незалежної профспілки,
співробітників лабораторії, ні-
бито через відсутність роботи,
бо зламався апарат для прове-
дення аналізів і не вистачало
реактивів. 

Як стало відомо профспіл-
ківцям з інформації обласного
управління охорони здоров'я,
на реактиви для діагностичного
центру в Шостці в 2016 році бу-
ло виділено 31 тис. грн із бюд-
жету й ще близько 5 тис. грн –
благодійної допомоги. При то-
му, що у попередньому році на
ці потреби передбачалося
менш ніж 10 тис. грн. 

Звільнення членів первин-
ного осередку незалежної
профспілки центру знову здій-
снено з грубими порушеннями
трудового законодавства, вва-
жають юристи вільних проф-

спілок, і тому вже оскаржили
це у суді.

Членів незалежної проф-
спілки справедливо обурює те,
що правопорушення, допущені
співробітниками центру, котрі
не входять до незалежної
профспілки, залишаються поза
увагою керівництва центру.
Наприклад, у березні 2016 р.
суд притягнув до відповідаль-
ності (наклав штраф) старшу
медсестру діагностичного
центру, яка нецензурно лаяла-
ся у присутності працівників і
громадян прямо на робочому
місці, у своєму службовому ка-
бінеті. Як відзначають у неза-
лежній профспілці, в.о. дирек-
тора Світлана Стенько співро-
бітниці навіть догани за це не
винесла, не кажучи уже про
серйозніше покарання.

Чому в установі тиснуть са-
ме на медпрацівників, які вхо-
дять до складу незалежної
профспілки?

«Незалежна профспілка не
дозволяє керівництву здійсню-
вати протиправні дії, – гово-
рить голова первинного осе-
редку центру Олександр Томкус.
– Наприклад, вказує керівнику
на одноосібне і нецільове вико-
ристання бюджетних коштів. За
даними пошуково-аналітичної
системи http://www.007.org.ua,
торік у серпні діагностичний
центр здійснив низку закупі-
вель, але бюджетні кошти були
витрачені не на першочергові
потреби установи. Замість ре-

активів для лабораторії при-
дбали бензин для службового
автомобіля, на якому їздить ке-
рівник центру. Закупівля бен-
зину через систему держзаку-
півель «ProZorro» планувалася
на суму близько 20 тис. грн.
Після мого зауваження його
придбали на суму 7,5 тис. грн,
а решту коштів витратили на
інші матеріали, але теж не
крайньої необхідності».

Незалежна профспілка
звертає увагу й на те, що Світ-
лана Стенько виконує обов’яз-
ки директора центру уже май-
же два роки. Хоча, згідно із за-
коном, має право робити це не
більше двох місяців.

Незалежна профспілка не-
одноразово зверталася до 
облради із проханням усунути
порушення чинного законо-
давства, але депутати всі їх
залишили без уваги. Екс-ке-
рівники Сумської облради та
управління майном всупереч
закону затягували проведення
конкурсу і призначення керів-
ника діагностичного центру в
Шостці.

Як повідомив юрист об’єд-
нання вільних профспілок 
м. Шостки «Громадський конт-
роль» В’ячеслав Павленко, не-
залежна профспілка, звертаю-
чись до обласної ради, викори-
стовує своє право, передбаче-
не ст. 45 КЗпП України. 

Законні вимоги незалежної
профспілки звільнити в.о. ди-
ректора центру Світлану
Стенько і оголосити конкурс на
цю посаду має розглянути по-
стійна депутатська комісія об-
лради з питань охорони здо-
ров'я. Після цього питання бу-
де винесено на розгляд най-
ближчої сесії Сумської облас-
ної ради.

�

Рішуче вимагають звільнити
з посади директора

О СУМСЬКОЇ облради звернулася незалеж-
на профспілка Обласного діагностичного
центру в м. Шостці  з вимогою за грубе пору-

шення трудового законодавства звільнити з по-
сади в.о. директора лікувальної установи Світ-
лану Стенько. Свою вимогу первинний осередок
підкріпив рішеннями судів 2015–2016 років.

Д
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Спілкування було жвавим, стосувалося
не лише спрощення відкриття медичної
практики, ліцензування лікарів приватної
практики на первинній ланці — заступнику
міністра охорони здоров'я Павлові Ковто-
нюку довелося відповідати на безліч запи-
тань щодо медичної реформи, команда
МОЗ також обіцяла взяти до уваги всі по-
бажання та зауваження лікарів.

Як відомо, цьогоріч наші громадяни у
рамках медичної реформи первинної ланки
отримають можливість обирати собі тера-
певта, педіатра чи сімейного лікаря. Спо-
чатку під час вибору лікаря пацієнти спира-
тимуться здебільшого на власний досвід,
особисті враження та рекомендації знайо-
мих. А запровадження надалі електронної
системи e-health дасть змогу зібрати дані
про лікарів (освіта, досвід) та їхню діяль-
ність (наприклад, середня тривалість кон-
сультацій, частота відмов від цього лікаря
серед пацієнтів, охоплення приписаного на-
селення профілактичними процедурами,
перевищення середніх показників призна-
чення антибіотиків тощо). На основі об’єк-
тивних параметрів згодом з’являться рей-
тинги лікарів та медичних практик, на які
пацієнти зможуть орієнтуватись у своєму
виборі. Обравши лікаря, пацієнт підписує з
ним декларацію. Під час підписання до-
кумента кожен пацієнт зможе отримати копію
Порядку надання первинної медичної допо-
моги, затвердженого МОЗ. У Порядку буде
чітко виписано, на яку гарантовану й оплаче-
ну з бюджету первинну медичну допомогу
зможе розраховувати пацієнт, а також будуть
зазначені обов’язки сімейного лікаря.

Наразі проекти декларації про вибір лі-
каря пацієнтом та Порядку надання пер-
винної медичної допомоги розроблені та
вже незабаром будуть винесені на обгово-
рення з широкою професійною спільнотою
та місцевими органами влади.

Якщо якість роботи лікаря не задо-
вольнятиме пацієнта, його можна поміняти.
Зміна відбуватиметься автоматично через
підписання декларації про вибір іншого лі-
каря. Тобто вибір нового лікаря автоматич-
но анулює декларацію про вибір поперед-
нього. Така процедура стане можливою за-
вдяки використанню електронної системи.

Чи може лікар відмовитися підписувати
договір із пацієнтом? Лікар не має права
відмовитись, якщо кількість його пацієнтів
менша за визначену норму (наразі це 2000
пацієнтів, для педіатрів норма буде ниж-
чою). Водночас для нього встановлять
верхню межу на кількість людей, яких те-
рапевт чи сімейний лікар може обслугову-
вати. Відповідно, якщо лікар вичерпав свій
ліміт на приписаних пацієнтів, він не зможе
підписати декларацію з пацієнтом.

Чи зможе лікар відмовитися від веден-
ня пацієнта після укладання з ним контрак-
ту? «Це одне з небагатьох питань, яке ми
поки що не вирішили. У більшості європей-
ських країн змінювати лікаря не дозво-
ляється, — пояснив Павло Ковтонюк. —
Вважаю, що все ж потрібно прописати та-
кий механізм».

Сьогодні випадки відмови лікаря від на-
дання медичної допомоги дуже обмежені.
«Зокрема у статті 34 Закону «Основи зако-
нодавства України про охорону здоров’я»
передбачено, що лікар має право відмови-
тися від подальшого ведення пацієнта, як-
що останній не виконує медичних приписів
або правил внутрішнього розпорядку за-
кладу охорони здоров’я, за умови, що це не
загрожуватиме життю хворого і здоров’ю
населення. Але для того, щоб не мати пре-
тензій від пацієнта в майбутньому, факти
невиконання медичних приписів та реко-
мендацій пацієнтом необхідно зафіксувати
документально», — констатує адвокат Оле-
на Бабич.

Лікар та пацієнт:
якими будуть взаємини

АПРИКІНЦІ січня Міністерство охорони здоров’я запросило на
зустріч лікарів, які працюють на первинній ланці як фізичні осо-
би — підприємці, працівників приватних медичних закладів та

лікарів, які планують стати ФОП. Учасників зареєструвалося біль-
ше очікуваного: понад 250, ще близько 10 тисяч дивилися транс-
ляцію он-лайн.

Н



6 Аспект
№6 ЛЮТИЙ 2017 рокуРАКУРС 

Передплата на газету «Аспект– не закінчується ніколи! Передплатний індекс 23202

�

Торгують вже й чоловіками 

Українці продають українців (!)
здебільшого в Росію. За останніх
п’ять років 70 відсотків з майже
трьох тисяч наших співвітчизників,
які звернулися за допомогою до
Міжнародної організації з міграції
(МОМ), потерпіли від трудової екс-
плуатації саме там. 

Скільки ж насправді українців
вертаються з рабства – ніхто не
знає. Офіси МОМ є лише в трьох мі-
стах України – нелегко поскаржити-
ся. Крім того, більшість чоловіків
мовчать – соромляться своєї вчо-
рашньої долі, замикаються в собі, ні-
кому не вірять після пережитого. 

Однак торік, у січні-вересні, за
допомогою МОМ таки звернулося ві-
сімсот наших співвітчизників, що на
60 відсотків більше, ніж позаторік.
Крім РФ (67%), 20 відсотків таких
злочинів щодо наших співвітчизни-
ків скоєно в країнах ЄС, зокрема
12% у Польщі, зазнають рабства
українці й у Туреччині, ОАЕ, Ізраїлі... 

На вокзалі не зустрілися
У Сергія захворіла донька, ліку-

вання потребувало коштів, а підпри-
ємство, на якому працював, збан-
кротувало. Чоловік спершу переби-
вався «шабашками», а згодом звер-
нув увагу на оголошення про роботу
в Росії. Зустрівся з посередником,
заплатив 50 доларів, а після першо-
го місяця роботи мав сплатити ще
сто. «Борг» вселяв надію. Сергій і не
подумав, що аферисти задоволь-
няються й півсотнею «авансу» з кож-
ного такого, як він, не чекаючи біль-
шого. Приїхав з друзями в Москву, а
на визначеному місці їх ніхто не зу-
стрів, хоч чекали вербувальника ці-
лий день. Поруч юрбилися багато

ошуканих, було видно, що приїхали
на заробітки. Інші люди ходили й
пропонували роботу.

Сергій з друзями найнялися бу-
дувати котеджі. Жили у вагончику,
спали на матрацах, працювали по
16-20 годин. Паспорти забрали ніби-
то для оформлення тимчасової
реєстрації, зарплатні не давали. Ха-
зяїн котеджного містечка сказав, що
заплатив уже чоловікові, який їх
привіз. А вони мають відпрацювати
ті кошти, тобто здати один будинок.
Бригада запротестувала. Охоронці з
собаками завели їх в підвал, побили
дубинками, відібрали мобілки і по-
передили: якщо звернуться в полі-
цію, то хазяїн заявить, що вони його
обікрали. Ще пригрозили розправою
над родинами, адже за паспортами
знають адреси.

Експлуататори не вважали не-
вільників людьми – навіть не найня-
ли підйомний кран, й останні змуше-
ні були носити будматеріали на
верхні поверхи. Обід готували самі –
для всієї бригади виділили мішок де-
шевих круп, відро й електроплитку.
Не було навіть аптечки. Коли один з
робітників травмувався, то його ви-
везли за територію і серед вулиці
викликали «швидку». 

Виснажених і хворих рабів
(хлопці схудли на 15-20 кілограмів)
відпустили через півроку, коли на
зміну привезли нову «партію» здо-
рової робочої сили. На вокзалі їм ку-
пили квитки й провели на потяг. 

Де починається
шахрайство 

За результатами дослідження
МОМ, від торгівлі людьми найчасті-
ше потерпають чоловіки віком до 35

років, жителі великих міст (71 від-
соток, велику кількість постражда-
лих городян у МОМ пояснюють тим,
що ті просто мають більше можли-
востей поскаржитися, ніж жителі
«глибинок»), 53 відсотки – сімейні
(причому більшість з них мали ді-
тей, були єдиними годувальниками
в родині), 56 % – з середньою спе-
ціальною освітою, 24 % – з вищою,
8 % – студенти. 

Люди з фахом їдуть за «до-
вгим» рублем чи доларом через не-
дооцінку праці кваліфікованих спе-
ціалістів в Україні чи втрату тут ак-
туальності багатьох професій через
закриття підприємств. Дипломовані
інженери, скажімо, за більшу плат-
ню погоджуються працювати про-
стими робітниками.   

Найчастіше в тенета рабства
потрапляють на будівництві (54%),
виробництві (22%) і в сільському
господарстві (19%). Новий вид екс-
плуатації, що привернув увагу МОМ
останнім часом, – наркоторгівля:
торік десятки українців, які були
найняті кур’єрами, обманом за-
лучалися до доставки наркотиків. 

Вербування відбувається пере-
дусім через знайомих (64%), інтер-
нет (23%), вуличні оголошення 
(18%). У приватних агентствах з
працевлаштування діє шахрайська
схема: з людини беруть гроші за до-
говір про надання інформаційних
послуг, тобто за ознайомлення ні-
бито з переліком вакансій, а клієнт
вважає, що підписує угоду про пра-
цевлаштування й щедро платить.
Прибуває на місце, а роботи немає.
Шукає іншу – заробити бодай на до-
рогу назад, і потрапляє у рабство.
Коли ж, повернувшись, іде сварити-
ся в агентство, то його або немає,
або дізнається, що платив лише
за… консультацію. 

У київському представництві
МОМ занепокоєні збільшенням
кількості випадків трудової екс-
плуатації і торгівлі людьми в Криму.
А на окупованій частині Донбасу –

кількістю сексуального рабства жі-
нок, примусовим вербуванням
хлопців у збройні формування, за-
лученням дітей до жебрацтва. Тут
масовим явищем є також примус до
праці лише за пайки. 

Втікачі з Донбасу і Криму
стають жертвами лжепосередників,
які пропонують фіктивні послуги з
еміграції та статус біженця «за буг-
ром». Навіть серед сучасних рабів
втікачі з Донбасу мають найменше
«прав»: експлуататори знають, що
в них – безвихідь…   

Біда нічого не вчить
Як зазначила керівник Школи

соціальної роботи Києво-Моги-
лянської академії Наталія Гусак, з
півтори сотні українців, опитаних
після повернення з рабства, 14 від-
сотків зізналися, що потрапляли в
такі пастки двічі, а дехто й тричі.
Тривалість експлуатації зазвичай
три місяці-півроку, або ж до закін-
чення роботи на якомусь об’єкті.
Були поодинокі випадки втечі чи ви-
гнання самим рабовласником – ко-
ли хлопці відмовлялися працювати,

їх били, але вони вперто стояли на
своєму, попри катування. Декого
відпускали через недугу. «На фермі
працювало подружжя. Жінка захво-
ріла, її відпустили, а чоловіка зму-
сили відпрацювати за обох, – каже
пані Гусак. – Найбільш кричущий
випадок – вісім років рабства в Ро-
сії. Людина тиждень босоніж тікала
по горах. Було, що втікали і вдруге
йшли до когось в найми, аби заро-
бити на дорогу». 

Найчастіші методи насильства
– економічні (не платили, відбирали
цінні речі), фізичні (били за відмову
працювати, спробу втечі, вихід за
територію, запізнення на роботу),
психологічні (погрози і залякуван-
ня), сексуальні (жоден не зізнався в
сексуальному насильстві, але екс-
перти, які працювали з деякими чо-
ловіками, зазначали про наявні
ознаки таких знущань). 

Через безгрошів’я кожен п’ятий
з опитаних готовий був знову шука-
ти щастя за кордоном, але в іншому
місці, сподіваючись, що цього разу
пощастить, що знову не «кинуть».  

Олег ПЕТРЕНКО

ОРГІВЛЯ людьми в Україні недавно асоціювалася з
викраденням дівчат і жінок для сексуального рабства
за кордоном. Нині ж на продаж ідуть здебільшого чо-

ловічі руки. Якщо ще 2005-го серед постраждалих було
86 відсотків жінок, то торік – 60% чоловіків. Перелом
стався 2012-го: 44 відсотки проти 56. Таку ж картину ві-
дображає й інша статистика: 2005-го зафіксовано 65
відсотків сексуальної експлуатації українців за кордоном
і 30 – трудової, а минулого року на сексрабство поскар-
жилися тільки 5%, на трудове – 93. 

Т

� З 2012 року в Україні законом закріплено статус постраждалих
від торгівлі людьми. За цей час райдержадміністрації подали до
Мінсоцполітики 315 заяв для надання такого статусу. 252 особи
визнано постраждалими. Але, як кажуть психологи, сама назва
статусу «постраждалого від торгівлі людьми» стає бар’єром для
чоловіків, вони соромляться цього. А для мізерної одноразової
допомоги – трохи більше тисячі гривень – треба зібрати купу до-
кументів. Люди реєструються заради безкоштовної консультації
психолога чи юриста, медобстеження, навчання чи перекваліфі-
кації, полегшення процедури відновлення документів тощо. 
� Тим, хто повернувся з неволі, допомагає також МОМ. Тут не по-
трібно офіційного статусу постраждалого, тож з 2000-го тут допо-
могли понад 12 тисячам людей. Третина з них пройшла комплекс-
не медобстеження в реабілітаційному центрі МОМ. Чотири сотні
реабілітованих за гранти організації та спонсорів створили триста
мікро-бізнесів. Є випадки гуртування таких людей для ведення
спільної справи. 
� 527 – безкоштовний телефон Національної лінії з протидії тор-
гівлі людьми та консультування мігрантів, що надає більш як 20
тисяч консультацій щороку.
� За перше півріччя 2016-го поліція задокументувала 60 випадків
торгівлі людьми, але до суду чомусь передано тільки 26 справ, а
вироки винесено лише за 12 з них. Статистика насторожує: що-
року, починаючи з 1998-го, слідчі реєструють від сотні до чотирь-
охсот таких злочинів, а кількість винесених вироків – десятки. 

�

Ганна ЧЕРНЯВСЬКА,
консультант представництва МОМ
в Україні: 
«Ризики торгівлі людьми в період криз і кон-
фліктів зростають. Якщо раніше українці приста-
вали на зарплату в понад тисячу доларів, то нині
погоджуються їхати світ за очі за триста. Випад-
ків сучасного рабства настільки багато, що це
може призвести до нормалізації явища. Треба
повідомляти про випадки рабства, підвищувати обізнаність про права,
ознаки легальної роботи, юридичні тонкощі укладання договорів,
особливості перетину кордону, вимоги до роботи в країні призначення
та заходи безпеки. Треба скласти перелік недобросовісних робото-
давців і агентств з працевлаштування. Такі фірми-посередники постій-
но змінюють назви, адреси, методи вербування, переїжджають, примі-
ром, з Києва у Вінницю. Тому треба навчити людей розрізняти сумнів-
ні пропозиції, способів поведінки у складних ситуаціях. Скажімо, мати
дві мобілки, запасні гроші, знати, що й без паспорта можуть поверну-
тися додому, звернувшись до консульства за довідкою».  
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ГАЗЕТІ «Аспект» №44 за минулий рік під назвою «Нокаут авіацій-
ної промисловості» надруковано матеріал працівника ДП «Антонов»
про серйозні проблеми, що виникли на підприємстві останнім часом.
На жаль, у подібній, а нерідко й гіршій ситуації зараз перебуває чи

не більшість колишніх промислових підприємств України. Тому й виклика-
ла публікація у наших читачів широкий резонанс. Пропонуємо кілька від-
гуків на неї працівників колись успішних київських заводів. Готові надати
свої сторінки й представникам інших підприємств і міст.

У

ВОГО часу мені довело-
ся стати одним із фун-
даторів незалежного

профспілкового руху на
Київщині. На початку бу-
ремних 90-х років минуло-
го століття на Київському
мотоциклетному заводі ми
створили первинку вільної
профспілки «Дніпро». Орга-
нізовували й проводили
численні акції, борючись за
порятунок рідного підпри-
ємства.

Не можу бути стороннім спосте-
рігачем і того, як занепадає київсь-
кий авіазавод. Бо на ньому я почи-
нав свою трудову діяльність. Тоді, у
60-х роках ХХ століття, київські літа-
кобудівники мало не щодня підніма-
ли у небо крилатого АНа.

Зараз, коли навіть не політ, а ви-
катка одного літака за участю само-
го Президента держави стає чи не
головною подією року, а генераль-
ного конструктора звільняють так
грубо, як колись мене за активну по-
зицію, нам усім варто об’єднатися,
щоб порятувати вітчизняну авіаційну
промисловість і ДП «Антонов», аби їх
не спіткала доля багатьох інших під-
приємств і цілих галузей промисло-
вості.

Київський мотоциклетний завод,
якому я віддав не один рік свого жит-
тя,  раніше щороку випускав десятки
тисяч мотоциклів. Багатотисячний
колектив мав добру роботу й зарпла-
тню. Але так тривало недовго. Наша
вільна профспілка проводила чис-
ленні акції, спрямовані на порятунок
заводу. Допомагали нам тодішні на-
родні депутати Юрій Кармазін, Вале-
рій Асадчев та Михайло Ратушний.
Останній неодноразово був присут-
нім на зборах трудового колективу.
Проте відсутність належної масової

підтримки позиції вільної профспілки
призвела до того, що заводу нині не-
має. Там зараз далекі від виробницт-
ва структури. І можливо, хтось хоче
зробити цю територію ще «прибутко-
вішою». Бо завод межує із терито-
рією Лук’янівського військового кла-
довища. 

Окремо хочу сказати про ветера-
нів, про яких йдеться у публікації. Їх-
ній досвід обов’язково потрібно вико-
ристовувати. Як приклад – Японія.
Там усіляко сприяють тому, щоб до-
свідчені працівники могли безпереш-
кодно ділитися набутим досвідом із
молоддю. Можливо, тому вони й ви-
пускають мільйони мотоциклів, запо-
лонивши ними весь світ.

Закликаю київських літакобудів-
ників згуртуватися довкола первин-

ного осередку вільної
профспілки ДП «АНТО-
НОВ» і не допустити за-
непаду виробництва! Тим
більш, що в Україні йде
справжня війна, а завод
окрім літаків може виго-
товляти все, що завгодно
для армії – літаки, безпі-

лотники, зброю та багато іншого. Не
повторюйте помилок мотозаводчан!
На владу треба постійно і дружно
тиснути. Вимагати реформ для про-
стих людей, бо в очікуванні обіцяних
реформ уже не один мільйон наших
громадян – вимерло, а решта вижи-
вають, причавлені непомірними та-
рифами і цінами. Зате у «реформа-
торів» зростає зарплата, з’являються
розкішні будинки, пухнуть е-деклара-
ції. А найвищі керманичі держави?
Приїхав, сказав гарні слова перед те-
лекамерами і забув...

Іван ОГІРНЯК,
засновник вільної профспілки

«Дніпро» на Київському 
мотоциклетному заводі, 

заступник голови Асоціації 
вільних профспілок Київщини

РОЧИТАВ у газеті «Аспект» статтю «Но-
каут авіаційної промисловості» та до-
писи у ФБ голови асоціації вільних

профспілок Київщини Олега Пахолка «Чи
будуть в Україні власні крила?» (Oleg bog-
danovich від 3, 4 та 19 січня 2017 р.) і вва-
жаю, що власні крила в України, звичайно,
будуть, але лише після того, як виженемо
з України російську окупаційну нечисть 
та її поплічників-колабораціоністів, що за-
сіли і в парламенті, і в уряді, і в кріслі пре-
зидента. 

Ці люди свідомо руйнують не лише авіаційну галузь, а
й оборонпром та всю Україну. Це робиться на вимогу Ро-
сійської Федерації, яка у руйнації України зацікавлена біль-
ше, ніж у власному розвитку. Пояснення цьому – озвіріла
українофобія, що визріла із російського великодержавного
шовінізму (читайте В.Ульянова-Бланка).

Образилися ватники, що українці не схотіли бути каца-

пами і жити у спільному сараї: «Как ето так? Да танкамі
іх!». І зараз проводиться кампанія по ліквідації Українсько-
го світу.

Тому засилля російської агентури та місцевих зрадни-
ків (зрада – кінцевий результат ганебного, ницого боягузт-
ва) в усіх органах влади цілком логічні, як і російсько-укра-
їнська війна. Війна двох світів – старого озвірілого росій-
ського і молодого Українського. Іншого пояснення нищення
української авіації годі шукати.

Крадіжки, корупція – то вторинне. Бо красти під час вій-
ни – це колабораціонізм. Давати або брати хабара – це ко-
лабораціонізм, руйнувати авіагалузь – це колабораціонізм.

А зупинить цю російську пошесть Українська стихія,
яка вже давала ворогам по зубах у 2004-му та 2014 роках.
Дасть і цього разу! Третього не дано. Або ми переможемо
Росію, або зникнемо із цього світу.

Владислав СТРОКАНЬ,
колишній голова первинної організації вільної профспілки

сміттєспалювального заводу «Енергія», учасник АТО

Замість модернізації –
розпродаж 

ОЛИ читав статтю «Нокаут  авіаційної  промисло-
вості», в уяві виникали   паралелі із заводом «Ле-
нінська кузня» (закони та постанови про деко-

мунізацію у цьому випадку недоречні).

Свого часу завод за рік випускав 25 плав-одиниць, у тому числі ма-
лі протичовнові кораблі типу «Луцьк», «Тернопіль», 18 траулерів, 6 сей-
нерів, тунцелови, землечерпалки. 85% гвинтового виробництва 
Радянського Союзу належало заводу «Ленінська кузня»! А котли із мар-
кою заводу постачалися по всьому Союзу і в Об’єднані Арабські 
Емірати.

Після здобуття Україною незалежності на «Ленкузню» «табунами»
ходили іноземні делегації із Близького Сходу, Тихоокеансько-Індійсько-
го регіону та Бразилії. Їх у першу чергу цікавили малі протичовнові ко-
раблі, але небайдужими вони були й до рибопромислових суден київсь-
кого виробництва. Та настала «прихватизація» з обіцянками про мо-
дернізацію, дивіденди  і життя робітників та службовців не гірше за їхніх
колег із розвинутих країн.

Володар контрольного пакета акцій «Промінвестконцерн» (голова
Петро Порошенко) розпочав модернізацію «Ленкузні» із розпродажу
щойно оновленого парку верстатів та унікального обладнання (устатку-
вання не пропало  даром, а підсилило промисловий потенціал Ірану, от-
римані ж за нього грошенята осіли на рахунках головного акціонера).

Голова правління  ВАТ «Завод «Ленінська кузня» Петро Порошенко
на зборах акціонерів 24 червня 1999 року на обурені виступи робітників-
акціонерів відповів: «Так, приватизація пройшла несправедливо, але по
закону. «Промінвестконцерн» – не благодійний фонд, і гроші вкладає
тільки туди, де матиме прибуток». Після цього всім стало зрозуміло, що
той, хто грабує, ділитися не буде.

Виробництво на заводі майже припинилося, керівництво на вимогу
робітників віддати заборговану зарплату заявляло: «Вас ніхто не три-
має. Звільняйтеся – отримаєте розрахункові», «Як буде треба, набере-
мо нових».

У соціальній сфері – повний занепад, мешканці гуртожитків – за-
ручники  у війні  капіталу та злиднів, стан профілакторію у Пущі-Водиці
– пристойних слів підібрати неможливо.

Зараз машинобудівний майданчик «Ленінської кузні» (квартал у
районі Центрального залізничного вокзалу) перетворено на автовок-
зально-торговельну територію.

Колишня верф на Рибальському острові – у минулому виробничі та
ремонтні цехи і склади із комплектуючими для забезпечення виробничих
потреб – зараз являє собою скупчення приміщень під оренду.

Закладені два бронекатери – це бліда тінь колишнього потужного
судно-машинобудівного виробництва. 

Перспективна територія, що має інфраструктуру з електро-, енер-
го-, водо- та газокомунікаціями, розвинуту транспортну мережу (авто,
залізничну, водну, а у майбутньому й метро та гавань) в оточенні Дніпра,
за проектом перетвориться  на «Манхеттен» із хмарочосами та бор-
дельно-розважально-торговими комплексами. Від промислово-вироб-
ничого гіганта і його інтелектуально-кадрового потенціалу залишаться:
суспільству – спогади, а державі – бідний бюджет цукрово-соняшнико-
вої республіки.

Спритні ж, ділові та освічені хлопці малювати райдужні перспективи
вміють,  сумнівів немає…

Олександр КУМАНОВСЬКИЙ,
член ради представників Асоціації 

вільних профспілок Київщини (ВП ВОСТ)

Доброго дня, шановна редакціє!

Дякуємо Вам від київських літакобудівників і членів віль-
ної профспілки ДП «Антонов» за надрукований матеріал. Він
викликав великий інтерес не лише на підприємстві, а й у тих
громадян України, яким небайдужа доля авіаційної проми-
словості України. 

У поданому до редакції матеріалі під назвою «Нокаут авіа-
ційної промисловості» у кінці заголовку мав бути знак запи-
тання. Можливо, у секретаріаті Асоціації вільних профспілок
Київщини проґавили, а може, втрутились вищі сили... Проте
на момент, коли газета «Аспект» із надрукованим матеріа-
лом потрапила до рук київських літакобудівників, на підпри-
ємстві встигли статися ще серйозніші негативні зміни. Слідом
за генеральним конструктором Дмитром Ківою залишив «Ан-
тонов» і його директор Микола Подгребельний. Про мотиви
звільнення керівника ДП з 1 лютого 2017-го достеменно не-
відомо. Але дуже схоже на те, що йому, як і колишньому ге-
неральному конструктору, просто перекрила кисень молода
команда «реформаторів»…

Олег ПАХОЛОК,
голова Асоціації вільних 

профспілок Київщини
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Власні крила в України будуть!

Не повторіть долі мотоциклетників
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ВІДПОВІДІ
на кросворди №4 та №5

ОВЕН (21 березня – 20 квітня) 
Завдяки вродженій впертості з неймовірною легкістю
вдасться досягти бажаних вершин і не відмовитися
від задуманого. Продемонструйте керівництву і коле-

гам ініціативність і неординарність, і вони обов'язково будуть поміче-
ні й гідно оцінені. Як винагороду отримаєте підвищення. 

ТЕЛЕЦЬ (21 квітня – 20 травня)
Цього тижня вас переповнюватимуть емоції. Від їх над-
лишку почнете активно роздаровувати свої почуття.
Ваші близькі і рідні будуть приємно здивовані таким

палким проявом уваги й турботи. Постарайтеся стримувати свої по-
чуття і занадто не опікати їх, бо любов теж буває надмірною.

БЛИЗНЮКИ (21 травня – 21 червня)
Цінуйте те, що маєте, і намагайтесь удосконалити свої
здібності. При спілкуванні з колегами і керівництвом
зберігайте ділову етику і необхідну дистанцію. Це під-

креслить ваш професіоналізм та серйозність намірів і стане визначаль-
ним при вирішення питання про підвищення на посаді. 

РАК (22 червня – 22 липня)
Вам не вистачатиме тепла, тому, як ніколи, потребу-
ватимете глибоких і гарячих почуттів. Випаде прекрас-
на можливість зустріти свою половинку. Головне – зу-

міти розгледіти її й не змарнувати запропонований долею шанс. Тим, хто
вже має коханих, зірки обіцяють новий спалах пристрасті і емоцій.

ЛЕВ (23 липня – 23 серпня)
Є шанс отримати високооплачувану посаду або до-
рогий проект. Не бійтеся брати на себе відпові-
дальність, але намагайтеся розподіляти повнова-

ження між колегами. Не варто класти все свої плечі! Дайте мож-
ливість і іншим проявити себе у професійному плані. Вам зараз не
варто перепрацьовувати!

ДІВА (24 серпня – 22 вересня)
Можливий прибуток із несподіваного джерела. Кошти
краще інвестувати у рентабельний проект або витра-
тити на вагому покупку. Фінансове благополуччя – у

ваших руках. Не бійтеся брати на себе відповідальність і помилитися.
Що б ви зараз не зробили, удача буде на вашому боці.

ТЕРЕЗИ (23 вересня – 23 жовтня)
Очікуються неймовірні збіги і приємні події, які кардиналь-
но змінять життя. Воно наповниться яскравими барвами і
новими цікавими знайомствами. Тиждень проведете весе-

ло й невимушено, просто отримуючи задоволення від життя, в якому на-
решті відновиться природний баланс, котрого раніше так не вистачало.

СКОРПІОН (24 жовтня – 22 листопада)
Пам'ятайте: немає такої ситуації, з якої не можна
знайти виходу. Вам необхідно лише трохи помір-
кувати і відшукати абсолютно нове, нестандартне

рішення. Саме творчий підхід до розв’язання робочих питань від-
криє перед вами зовсім інший світ, де є і слава, і гроші, і задо-
волення.

СТРІЛЕЦЬ (23 листопада – 21 грудня)
Постарайтеся робити всі справи вчасно і не про-
пускати строків виконанням доручених завдань. Не
шкодуйте на це часу і сил, тоді швидко досягнете

бажаного результату. Фінансове становище буде досить стабіль-
ним, можливі також грошові надходження із нового джерела. Але
ощадливість не завадить.    

КОЗЕРІГ (22 грудня – 20 січня) 
Не варто брати на себе відповідальність за вико-
нання чужої роботи, нехай кожен займається
своїм. Альтруїзм вам ні до чого. Але при цьому

будьте чемними і чуйними до колег. Не відмовляйте, коли хтось
із них попросить допомогти чи щось порадити. Адже це вас особ-
ливо не обтяжить. 

ВОДОЛІЙ (21 січня – 19 лютого) 
Всі справи, пов'язані із вирішенням професійних пи-
тань і виконанням посадових обов’язків, матимуть
успіх. Зайнятість на роботі практично не залишить

часу на спілкування із сім'єю. Але так триватиме лише цього тиж-
ня, потім можна буде розслабитися й насолоджуватися результа-
тами своєї праці. 

РИБИ (20 лютого – 20 березня)
З’являться хороші перспективи, які варто не лише
розглянути, а й встигнути зреагувати на них, щоб не
прогавити свого шансу. Уникайте конфліктних лю-

дей і стресових ситуацій! Зараз вам це ні до чого. Нині – час для за-
доволення і великих досягнень. Не дозволяйте нікому псувати вам
настрій!

13-19 лютого

ТОМА, яка давала про себе знати
останнім часом, залишиться у минуло-
му. Активність допоможе підвищити

продуктивність праці, від якої більшість 
отримуватиме насолоду. Особливо при-
ємним буде момент, коли старанність знай-
де гідну оцінку у грошовому еквіваленті.

В

МИ СИЛЬНІ, БО МИ ВІЛЬНІ!

Приєднатися до КВПУ дуже просто. Для того, щоб ста-
ти членом КВПУ і мати змогу захистити свої права, варто
лише написати заяву до первинної організації галузевої
профспілки, що входить до КВПУ. Якщо на вашому під-
приємстві, в організації чи установі такої немає, ви мо-
жете її створити.

Докладніша інформація на сайті –
http://www.kvpu.org.ua.

Тел.: (044)287-33-38, (044) 284-33-05. 
Тел./факс: (044) 287–72–83.

Як вступити до профспілки
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ПО ГОРИЗОНТАЛІ: 1.Шахтарське місто. 5. Приватне сіль-
ськогосподарське підприємство. 7. Виступає на сцені. 
8. Колективне припинення роботи. 9. Київська... 10. Ве-
лике промислове підприємство.
ПО ВЕРТИКАЛІ: 2. Стимулюючий напій. 3. Корисна ко-
палина. 4. Політичне кредо Нестора Махна. 6. Зміна, но-
воведення. 
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Старанні отримають
винагородуВід фастфуду – до психіатра

За словами дослідників, це
пов’язано з великим вмістом
жирів та цукру у стравах, які
пропонують заклади швидкого
харчування своїм відвідувачам.
Звичка таких перекусів може
згубно вплинути не тільки на
здоров'я, а й на емоційний стан
людини і навіть призвести до
появи психічних розладів.

Головна причина цього
прихована у мозку, адже саме
він певним чином реагує на
різні продукти і у випадку пе-
реїдання дає так званий сиг-
нал небезпеки й страху. Щоб

уникнути неприємностей, вар-
то перш за все переглянути
свій раціон і додати до нього
більше корисних страв.

Психологи стверджують,
що більша частина пацієнтів
із депресією часто не можуть
повернутися до нормального
режиму споживання їжі, але
як тільки вони переходять на
здорове харчування – суттєво
поліпшується й їхній емоцій-
ний стан.

Не можуть контролювати
себе і ті люди, котрі нещодав-
но пережили болісне розірван-

ня стосунків – дієтологи також
підтвердили, що покинуті жінки
часто намагаються компенсу-
вати свій поганий настрій чи-
мось смачненьким і цим самим

шкодять своєму здоров’ю.
До речі, раніше вчені наголо-
шували на негативному 
впливі фастфуду на обмін
речовин.

ВСТРАЛІЙСЬКІ вчені довели, що регулярне
харчування у фастфудах загрожує появою
депресивного стану.А


